

記錄編號	6310
狀態	NC094FJU00105003
助教查核	
索書號	
學校名稱	輔仁大學
系所名稱	生命科學系
舊系所名稱	
學號	493546041
研究生(中)	陳信賓
研究生(英)	Hsin-Pin Chen
論文名稱(中)	利用酵母菌雙合雜交及肺腺癌組織之序列分析以探討 FLJ20152 基因之功能

論文名稱 (英)	Characterization of FLJ20152 gene by yeast two-hybrid analysis and resequencing of lung adenocarcinoma tissue
其他題名	
指導教授 (中)	賴金美
指導教授 (英)	Jin-Mei Lai
校內全文開放日期	不公開
校外全文開放日期	不公開
全文不開放理由	

電子全文送交國圖.	同意
國圖全文開放日期.	2006.08.07
檔案說明	電子全文
電子全文	01
學位類別	碩士
畢業學年度	94
出版年	
語文別	中文
關鍵字	肺癌 基因微陣列 定量 RT-PCR 酵母菌雙合雜交系統

(中)	
關鍵字 (英)	lung cancer microarray Q-RT-PCR yeast two-hybrid system loss of heterozygosity non-synonymous mutation synonymous mutation shRNA siRNA
摘要 (中)	<p>肺癌，是台灣與當前全世界癌症人口的主要死亡原因，因此，探討肺癌的病理機轉在治療或偵測肺癌將有所助益。利用基因微陣列技術（microarray）大規模分析肺腺癌患者腫瘤（tumor part）與其鄰近正常組織（adjacent normal part）中基因的表現差異時，我們發現了一個新的基因，FLJ20152，在腫瘤組織的表現量低於鄰近正常組織（<math>p &lt; 0.0001</math>）；定量 RT-PCR 進一步證實 FLJ20152 mRNA 在腫瘤組織的確有較低的表現量（<math>p = 0.002</math>），且此基因的位置座落於 LOH（loss of heterozygosity）區域附近，故推測其可能與抑制腫瘤的產生有關。為確定腫瘤組織中 FLJ20152 基因是否發生突變，我針對 15 個肺癌患者腫瘤組織及 13 個肺癌細胞株的基因體，將會轉譯為 FLJ20152 蛋白質的核?酸序列（coding sequence）做定序。目前，我並沒有找到任何會造成胺基酸改變的突變（non-synonymous mutation），只分別在 exon 6（T180T/C）及 exon 8（C393C/T 或 C393T）各找到一個不會造成胺基酸改變的突變（synonymous mutation），且存在於 NCBI 的 SNP（single nucleotide polymorphism）資料庫中，這說明肺癌的形成可能不是因為 FLJ20152 基因突變所導致。本論文中，我首先建立 FLJ20152 蛋白質的酵母菌雙合雜交系統（yeast two-hybrid system），期藉此找到與其發生交互作用（protein-protein interaction）的蛋白質，以推測 FLJ20152 的功能。目前，我找到 8 個可能會與 FLJ20152 發生交互作用的蛋白質，包括 THY1、MAGED4、OLFML3、ATP1B1、NUDC、P2Y5、BF 及 ATP1A1，其中 ATP1A1 與 THY1 已被證實會由不同的路徑調控細胞增殖，不受控制的細胞增殖為癌症形成的特色之一，FLJ20152 與這兩個蛋白質的交互作用意謂著其可能可以影響細胞的生長。如上述，在分析可持續表現 FLJ20152 蛋白質的肺癌細胞株 H1299 在細胞週期的分布，與對照組做比較後，發現 G0/G1 期的細胞數增加的趨勢，顯示 FLJ20152 蛋白質可能確實在 G1/S 期的行進上佔有一定的角色。另外，我發現 FLJ20152 蛋白質以點狀分布於細胞質中。然而，FLJ20152 的分布與功能及其在癌症組織低量表現關聯為何仍有待更多的實驗結果來證實。本論文中，我使用 shRNA 及 siRNA 抑制 FLJ20152 基因的表現，並製備 GST-FLJ20152 融合蛋白質用以製作抗體。上述研究將為後續 FLJ20152 研究的基礎以利我們對 FLJ20152 功能及其與肺癌形成關聯做進一步探討。</p>
摘要 (英)	<p>Lung cancer is currently the leading cause of cancer death worldwide as well as in Taiwan. Identifying the causal perturbations that confer lung carcinogenesis may significantly advance the detection and the treatment of cancer. Recently, we have analyzed the lung adenocarcinoma by Affymetrix microarray profiling, and proposed to investigate one novel gene, FLJ20152, by its' down-regulation in lung cancer tissue as compared to adjacent normal part (<math>p &lt; 0.0001</math>) and its positioned near LOH region. Using Q-RT-PCR analysis, we also validate the expression of FLJ20152 mRNA is indeed lower in lung tumor tissues (<math>p = 0.002</math>), indicating it may at least,</p>

in part, plays roles on tumor suppression. In attempt to know whether FLJ20152 gene was mutated in tumor tissues, the coding sequences of FLJ20152 in 15 lung cancer patients and 13 lung cancer lines were sequenced. So far, I didn't find any non-synonymous mutations in tumor tissues. Only one heterozygous synonymous mutation on exon 6 (T180T/C) and one synonymous mutation on exon 8 (C393C/T or C393T), which also be mentioned in NCBI SNP database were found, indicating no mutation of FLJ20152 was obviously linked to lung cancer formation. To elucidate the role of FLJ20152, I firstly established a yeast two-hybrid system to identify its interacting protein(s). I have identified eight proteins were shown to interact with FLJ20152 including THY1, MAGED4, OLFML3, ATP1B1, NUDC, P2Y5, BF and ATP1A1. Among these candidate interacting proteins, ATP1A1 and THY1 were shown to regulate cell proliferation by different ways, indicating the interacting of them and FLJ20152 may also play roles in regulating cell growth, which is one of the characteristics of cancer formation. As indicated above, FLJ20152 stably expressed H1299 cells show increase of G0/G1 phase cells as compared to the control cells, indicating this protein might indeed play a role in G1/S progression. I have found that FLJ20152 displays tiny speckled morphology within cytoplasm, however, how it functions and corrects with its down-regulation in lung cancer cells still to be further resolved. In the present thesis, I have used shRNA and siRNA for knock-down the expression of FLJ20152, generate the GST-FLJ20152 fusion protein for immunizing animals, which will form the basis for our further studying the function of FLJ20152 and its link in lung cancer formation.

論 文 目 次	目錄 中文摘	
	要	I
	Abstract	II 縮寫
	表	III 壹、序
	論	1 貳、實驗材
	料	11 參、實驗方
	法	15 肆、結
	果	25 伍、討
	論	34 陸、圖
	表	43 柒、附
錄	60 捌、參考文	
獻	82	

參 考 文 獻	<p>Abeyasinghe, H. R., Pollock, S. J., Guckert, N. L., Veyberman, Y., Keng, P., Halterman, M., Federoff, H. J., Rosenblatt, J. P., and Wang, N. (2004). The role of the THY1 gene in human ovarian cancer suppression based on transfection studies. <i>Cancer Genet Cytogenet</i> 149, 1-10. Beer, D. G., Kardia, S. L., Huang, C. C., Giordano, T. J., Levin, A. M., Misek, D. E., Lin, L., Chen, G., Gharib, T. G., Thomas, D. G., et al. (2002). Gene-expression profiles predict survival of patients with lung adenocarcinoma. <i>Nat Med</i> 8, 816-824. Bhasin, M., Zhang, H., Reinherz, E. L., and Reche, P. A. (2005). Prediction of methylated CpGs in DNA sequences using a support vector machine. <i>FEBS Lett</i> 579, 4302-4308. Bhattacharjee, A., Richards,</p>
------------------	---

W. G., Staunton, J., Li, C., Monti, S., Vasa, P., Ladd, C., Beheshti, J., Bueno, R., Gillette, M., et al. (2001). Classification of human lung carcinomas by mRNA expression profiling reveals distinct adenocarcinoma subclasses. *Proc Natl Acad Sci U S A* 98, 13790-13795.

Chen, K. Y., Chang, C. H., Yu, C. J., Kuo, S. H., and Yang, P. C. (2005). Distribution according to histologic type and outcome by gender and age group in Taiwanese patients with lung carcinoma. *Cancer* 103, 2566-2574.

Creighton, C., Hanash, S., and Beer, D. (2003). Gene expression patterns define pathways correlated with loss of differentiation in lung adenocarcinomas. *FEBS Lett* 540, 167-170.

Garber, M. E., Troyanskaya, O. G., Schluens, K., Petersen, S., Thaesler, Z., Pacyna-Gengelbach, M., van de Rijn, M., Rosen, G. D., Perou, C. M., Whyte, R. I., et al. (2001). Diversity of gene expression in adenocarcinoma of the lung. *Proc Natl Acad Sci U S A* 98, 13784-13789.

Gerhard, D. S., Wagner, L., Feingold, E. A., Shenmen, C. M., Grouse, L. H., Schuler, G., Klein, S. L., Old, S., Rasooly, R., Good, P., et al. (2004). The status, quality, and expansion of the NIH full-length cDNA project: the Mammalian Gene Collection (MGC). *Genome Res* 14, 2121-2127.

Gordon, G. J., Jensen, R. V., Hsiao, L. L., Gullans, S. R., Blumenstock, J. E., Ramaswamy, S., Richards, W. G., Sugarbaker, D. J., and Bueno, R. (2002). Translation of microarray data into clinically relevant cancer diagnostic tests using gene expression ratios in lung cancer and mesothelioma. *Cancer Res* 62, 4963-4967.

Granville, C. A., and Dennis, P. A. (2005). An overview of lung cancer genomics and proteomics. *Am J Respir Cell Mol Biol* 32, 169-176.

Harpole, D. H., Jr., Herndon, J. E., 2nd, Wolfe, W. G., Iglehart, J. D., and Marks, J. R. (1995). A prognostic model of recurrence and death in stage I non-small cell lung cancer utilizing presentation, histopathology, and oncoprotein expression. *Cancer Res* 55, 51-56.

Huang, S. F., Liu, H. P., Li, L. H., Ku, Y. C., Fu, Y. N., Tsai, H. Y., Chen, Y. T., Lin, Y. F., Chang, W. C., Kuo, H. P., et al. (2004). High frequency of epidermal growth factor receptor mutations with complex patterns in non-small cell lung cancers related to gefitinib responsiveness in Taiwan. *Clin Cancer Res* 10, 8195-8203.

Jemal, A., Siegel, R., Ward, E., Murray, T., Xu, J., Smigal, C., and Thun, M. J. (2006). Cancer statistics, 2006. *CA Cancer J Clin* 56, 106-130.

Jones, P. A. (1999). The DNA methylation paradox. *Trends Genet* 15, 34-37.

Karakosta, A., Golias, C., Charalabopoulos, A., Peschos, D., Batistatou, A., and Charalabopoulos, K. (2005). Genetic models of human cancer as a multistep process. Paradigm models of colorectal cancer, breast cancer, and chronic myelogenous and acute lymphoblastic leukaemia. *J Exp Clin Cancer Res* 24, 505-514.

Kel, A. E., Gossling, E., Reuter, I., Cheremushkin, E., Kel-Margoulis, O. V., and Wingender, E. (2003). MATCH: A tool for searching transcription factor binding sites in DNA sequences. *Nucleic Acids Res* 31, 3576-3579.

Kent, W. J., Sugnet, C. W., Furey, T. S., Roskin, K. M., Pringle, T. H., Zahler, A. M., and Haussler, D. (2002). The human genome browser at UCSC. *Genome Res* 12, 996-1006.

Kohno, T., and Yokota, J. (1999). How many tumor suppressor genes are involved in human lung carcinogenesis? *Carcinogenesis* 20, 1403-1410.

Kopper, L., and Timar, J. (2005). Genomics of lung cancer may change diagnosis, prognosis and therapy. *Pathol Oncol Res* 11, 5-10.

Levitt, N. C., and Hickson, I. D. (2002). Caretaker tumour suppressor genes that

	<p>defend genome integrity. Trends Mol Med 8, 179-186. Lung, H. L., Bangarusamy, D. K., Xie, D., Cheung, A. K., Cheng, Y., Kumaran, M. K., Miller, L., Liu, E. T., Guan, X. Y., Sham, J. S., et al. (2005). THY1 is a candidate tumour suppressor gene with decreased expression in metastatic nasopharyngeal carcinoma. <i>Oncogene</i> 24, 6525-6532. Maruyama, K., and Sugano, S. (1994). Oligo-capping: a simple method to replace the cap structure of eukaryotic mRNAs with oligoribonucleotides. <i>Gene</i> 138, 171-174. Minna, J. D., Roth, J. A., and Gazdar, A. F. (2002). Focus on lung cancer. <i>Cancer Cell</i> 1, 49-52. Mountain, C. F. (1997). Revisions in the International System for Staging Lung Cancer. <i>Chest</i> 111, 1710-1717. Ng, H. H., and Bird, A. (1999). DNA methylation and chromatin modification. <i>Curr Opin Genet Dev</i> 9, 158-163. Sanchez-Cespedes, M. (2003). Dissecting the genetic alterations involved in lung carcinogenesis. <i>Lung Cancer</i> 40, 111-121. Singhal, S., Amin, K. M., Krukltis, R., DeLong, P., Friscia, M. E., Litzky, L. A., Putt, M. E., Kaiser, L. R., and Albelda, S. M. (2003). Alterations in cell cycle genes in early stage lung adenocarcinoma identified by expression profiling. <i>Cancer Biol Ther</i> 2, 291-298. Spatz, A. (1992). [Oncogenes and tumor-suppressor genes]. <i>Arch Anat Cytol Pathol</i> 40, 88-94. Tian, J., Cai, T., Yuan, Z., Wang, H., Liu, L., Haas, M., Maksimova, E., Huang, X. Y., and Xie, Z. J. (2006). Binding of Src to Na<sup>+</sup>/K<sup>+</sup>-ATPase forms a functional signaling complex. <i>Mol Biol Cell</i> 17, 317-326. Wieland, I., and Bohm, M. (1994). Frequent allelic deletion at a novel locus on chromosome 5 in human lung cancer. <i>Cancer Res</i> 54, 1772-1774. Wieland, I., Bohm, M., Arden, K. C., Ammermuller, T., Bogatz, S., Viars, C. S., and Rajewsky, M. F. (1996). Allelic deletion mapping on chromosome 5 in human carcinomas. <i>Oncogene</i> 12, 97-102. Wikman, H., Kettunen, E., Seppanen, J. K., Karjalainen, A., Hollmen, J., Anttila, S., and Knuutila, S. (2002). Identification of differentially expressed genes in pulmonary adenocarcinoma by using cDNA array. <i>Oncogene</i> 21, 5804-5813. Xie, Z., and Cai, T. (2003). Na<sup>+</sup>-K<sup>+</sup>-ATPase-mediated signal transduction: from protein interaction to cellular function. <i>Mol Interv</i> 3, 157-168. Yamagata, N., Shyr, Y., Yanagisawa, K., Edgerton, M., Dang, T. P., Gonzalez, A., Nadaf, S., Larsen, P., Roberts, J. R., Nesbitt, J. C., et al. (2003). A training-testing approach to the molecular classification of resected non-small cell lung cancer. <i>Clin Cancer Res</i> 9, 4695-4704.</p>
<p>論 文 頁 數</p>	<p>84</p>
<p>附 註</p>	
<p>全 文 點 閱 次 數</p>	

資料建置時間	
轉檔日期	
全文檔存取記錄	
異動記錄	M admin Y2008.M7.D3 23:18 61.59.161.35